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Březen / 2018                                           http://cernousy.cz                                   
Občasník obce Černousy.  Své připomínky a náměty na články adresujte na obecní úřad Černousy, 

nebo na: pecoufal@seznam.cz , Petr Coufal, tel.: 725 716 576.   

 
 
Slovo Starosty 
 
Přeji hezký den všem občanům,                                                                     
   dovolte mi, abych Vás seznámil se záměry obce, které se chystáme tento rok 
uskutečnit. V druhém měsíci tohoto roku proběhlo první zasedání zastupitelstva 
obce, kde jsme společně odsouhlasili velkoplošnou opravu místní komunikace ze Vsi do 
Andělky. Bude opraven více poničený úsek v délce 1,12 km od mostku do Andělky. V současné době je 
vypsáno výběrové řízení na opravu, na následujícím zasedání zastupitelstva obce bude vybrán 
zhotovitel. Je to finančně náročná akce, a proto byla současně podána žádost do dotačního titulu 
KÚLK do Programu obnovy venkova, abychom ušetřili část investice. 
   Další věc, která se podařila dotáhnout do zdárného konce díky vzájemné dohodě, je směna pozemků 
mezi obcí Černousy a paní Ondřejíkovou. Můžeme se tak posunout v další přípravě na obnovu 
odvodňovacího kanálu ve Vsi. Třetím větším záměrem je společná akce s PL Witka – Smědá, která 
prošla v lednu tohoto roku prvním kolem schvalovacího řízení. Bohužel se jedná o evropské dotace a 
proces schvalování je zdlouhavý.  
   V souběhu s těmito akcemi se pracuje na dokončení Územního plánu obce a pozemkových úpravách 
v Boleslavi a části Černous.  
   Přeji Všem hezké dny 
                                                                                   Miroslav Richter 
                                                                                        starosta 

                                                                     
 Blahopřání 

  V březnu slaví své narozeniny 25 našich občanů a občánků a v dubnu jich oslaví své narození 
23. Všem přejeme vše nejlepší, hodně zdraví a spokojenosti do dalších let. 
Narozeniny v březnu slaví paní a slečny: Růžena Nováková, Dášenka Hrudková, Jaroslava 
Kudrnovská, Věra Brázdová, Krystyna Gajowniczeková, Dana Javůrková, Denisa Ferencová, 
Eliška Sedláčková, Lucie Rusňáková, Tereza Roušarová a Stela Štrauchová. 

Pánové a chlapci: Josef Švadlenka, Václav Litoš, Petr Barabančík, Martin Kavický, Roman Šlapák, Juraj 
Berky, Tomáš Klein, Jakub Vrána, Jan Ošťádal, Patrik Vnouček, Michal Rusňák, Dominik Uzel, Adam Hudec 
a Filip Slípka. 
V dubnu budou slavit dámy: Yevgeniya Černohovzová, Jarmila Žežulková, Zdena Vaníčková, Marcela 
Bradáčová, Marie Šemberková, Naděžda Chomová, Lenka Konkusová, Blanka Sedláčková, Radka Vránová, 
Zuzana Hospodářská, Lenka Jelínková, Sára Guttenbergová a Kordula Adela Štrosnerová. 
Pánové: Rudolf Štrbák, Josef Fulín, Jan Coufal, Michal Henl, Petr Burda, Silvestr Sedláček, Vojtěch Stránský, 
Antonín Krišák, Martin Šlapák a Michal Roušar. 
Všem ještě jednou hodně zdraví a spokojenosti. 
(Pokud si nepřejete zveřejňovat svá nebo jména svých dětí, oznamte to na obecním úřadu.)  
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2004 332 2011 352 
2005 327 2012 363 
2006 327 2013 349 
2007 345 2014 346 
2008 345 2015 347 
2009 342 2016 342 
2010 344 2017 332 

Vývoj počtu obyvatel v obci 
               Černousy 

     Obecní zastupitelstvo 
První veřejné zasedání zastupitelstva obce v letošním roce č. 1 / 2018 svolal starosta 
Miroslav Richter 7. února do zasedací místnosti OÚ. Zastupitelé se sešli v počtu sedmi, 
dva se omluvili. Zastupitelstvo schválilo opravu místní komunikace Ves – Andělka, 
nabídku na rozšíření veřejného osvětlení v obci (oboje bude hrazeno z prostředků 
minulých let), vzalo na vědomí zprávu o hospodaření a plán činnosti na rok 2018 
lesního správce a mnoho dalšího. Na zasedání také pozval starosta vedoucího 
obvodního oddělení PČR Frýdlant npor. Bc. Josefa Kepra, který seznámil přítomné 
s bezpečnostní situací na Frýdlantsku. 
Usnesení ze zasedání si můžete přečíst na úřední desce před OÚ a na stránkách obce 
http://cernousy.cz , kde je také zveřejněn zápis ze zasedání. 
 

 
 
Prezidentské volby 2018 - jak jsme volili v Černousích 
V prvním kole prezidentských voleb přišlo k volební urně na obecním úřadě 141 
voličů z možných 257 a odevzdalo 140 platných hlasů: 
Miloš Zeman – 93, Jiří Drahoš – 19, Pavel Fischer – 11, Michal Horáček – 10, 
Petr Hannig – 2, Marek Hilšer – 2, Mirek Topolánek – 1, Jiří Hynek – 1, Vratislav 
Kulhánek – 1. 
Ve druhém kole volilo 150 voličů a odevzdalo 149 platných hlasů: 
Miloš Zeman – 116   /  Jiří Drahoš – 33  
 
                                                                                                             
 

Černouská šlápota 
Letos jsme již po třetí dali na Nový rok přednost procházce černouskou přírodou před domácím 
lenošením po silvestrovských oslavách. Po obědě se nás sešlo více než šedesát před hospodou 

Pod Kaštanem v Černousích a vyrazili jsme na ověřenou, né moc dlouhou trasu přes Polní Domky. První 
občerstvovací zastávka byla hned za rohem u Petra Hory, který nám pro tuto příležitost nostalgicky otevřel „okénko“, a 
nabídl občerstvení. Dále jsme pak pokračovali v doprovodu zásobovacího vozu Zdeňka Berana, který se staral o to, 
aby se nikdo nevysílil hladem nebo žízní. Parta skvělých chalupářů nám v Polních Domkách jako vždy rozdělala oheň 
na opékání vuřtů a nabídla i něco na zahřátí. Když jsme pak dorazili zpět na základnu, byli 
jsme pěkně vyvětraní a příjemně unavení. V teple hospody Pod Kaštanem jsme celou akci 
krátce zhodnotili a vyrazili do nového roku plní dobré nálady. Děkujeme tímto Mírovi 
Tajbnerovi, který i přesto, že balil na dovolenou a měl oficiálně zavřeno, zajistil nám ve své 
hospodě příjemné zázemí. Děkujeme také partě chalupářů z Polních Domků za hřejivý oheň 
a nápoje. A co říci dobrým lidem z Černous, kteří mají vše na svědomí? Díky, bylo to skvělé, 
budeme se těšit za rok! 
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Sbor dobrovolných hasičů Ves 
Rok 2017 jsme uzavřeli výroční valnou hromadou 6. ledna v Hospodě pod Lípou ve Vsi. Hosty 
na naší schůzi byli: starosta obce Miroslav Richter, starosta okrsku Višňová Lubomír Erban, 
instruktorka okrsku Olga Čepelíková a člen výkonného výboru OSH Liberec Josef Kokta. Schůzi 
řídil jako obvykle zkušený jednatel sboru pan Alois Deschmann, který také přednesl zprávu o 
činnosti SDH za rok 2017. Dále jsme si vyslechli zprávu revizora účtu a návrh činnosti na rok 
2018. Vybraným členům bylo předáno čestné uznání SDH, instruktorka okrsku paní Olga 
Čepelíková předala některým členům čestné uznání OSH a ocenění za příkladnou práci a za 

věrnost. Na závěr proběhla diskuze, po které bylo jednohlasně schváleno usnesení valné hromady.  
Děkujeme tímto paní Lence Bubeníkové, že nám umožnila konat schůzi v její hospodě a za výborný oběd, který nám 
připravila.   
                                                                                                                       Výbor SDH Ves 
 
Dobrý den vážení čtenáři, 
Rád bych vás informoval o činnosti naší zásahové jednotky sboru SDH Ves. Dne 
1.2.2018 ve 21:42 byl vyhlášen operačním důstojníkem HZSLK poplach-požár sazí 
v komínu v obci Černousy č.p. 63. Na místo jsme s klukama vyjeli poměrně rychle, 
dá se říct v rekordním čase. Po příjezdu na místo události již zde byla jednotka z 
Frýdlantu s automobilovou stříkačkou a automobilovým žebříkem pod velením 
profesionálního hasiče z Raspenavy. Hašení probíhalo na sucho zasypáváním 
pískem. Po sléze naše jednotka pomohla s vynášením sazí a zbytku žhavého 
popela mimo objekt. Návrat na základnu do Vsi proběhl ve 22:58. Velké díky patří 
zasahujícím: Ondřej Šikola (velitel jednotky) Marek Zikmund, Zdenek Soukup a 
Petr Burda. 
                                                                                                            Marek Zikmund 
 
 
 
 
 

     
                        
                          Šalvěj lékařská 
Účinky rostliny: 
záněty dásní, záněty zubů, masáž ležících pacientů, posílení těla, prevence mrtvice, 
ochrnutí po mrtvici ("obrna"), noční pocení, křeče, nemoci míchy, třes rukou, třes 
(tremor) končetin, nemoci jater, nadýmání, čistí krev, nadýmání, plynatost, větry, 
zahlenění, anorexie, nechutenství - povzbuzuje chuť k jídlu, poruchy střev, průjmy, 
zánět mandlí (tonsilitis, tonzilitida), zánět hrtanu, hnisání zubů a dásní, bolesti v krku a 
obecně záněty v krku, krvácení dásní, vyviklané, vyklající se zuby hrozící vypadnutím, 
paradontóza, zánět dásní, bodnutí hmyzem, mateřské mléko - snižuje jeho produkci 
 Jiný druh, šalvěj luční (salvia pratensis) najdeme na náspech, loukách a pastvinách. 
Do dálky prosvítají tmavomodrofialové květy, šířící aromatickou vůni. 
Listy se sbírají před rozkvětem, v květnu a červnu. Rostlina obsahuje 

nejvíce éterických olejů ve slunných, suchých dnech, proto sbíráme listy v takovém počasí, nejlépe v poledne. Sušíme 
ve stínu. Mnohem léčivější je však šalvěj lékařská, kterou se zabýváme dále. Šalvěj byla slavnou léčivou rostlinou už 
u našich předků. Rčení, které vzniklo okolo roku 1300, říká: „Proč by měl člověk zemřít, když v zahradě roste 
šalvěj?“ Už samotný název vyjadřuje vysoké ocenění, které má rostlina od nepaměti. Šalvěj je odvozeno z latinského 
slova „salvare“ – spasit, vyléčit.  
Častější pití šalvějového čaje přispívá k posílení celého těla, zabraňuje záchvatům mrtvice a velmi příznivě působí 
při obrně. S levandulí je jedinou léčivou rostlinou, která pomáhá při nočním pocení. Vyléčí nemoc, která je 
původcem nočního pocení a svou léčivou mocí odstraňuje značnou slabost, která je průvodním jevem této choroby. 
Mnozí lékaři objevili dobré vlastnosti šalvěje, užívají ji při křečích, onemocněních míchy, onemocnění žláz a také při 
třesu končetin. Při těchto chorobách se pijí během dne dva šálky po doušcích. Čaj velmi dobře působí při 
nemocných játrech, odstraňuje nadýmání a všechny další těžkosti, které vyvolává narušení jater. Šalvěj pročišťuje 
krev, odvádí hleny z dechových orgánů a žaludku, povzbuzuje chuť k jídlu a odstraňuje poruchy ve střevech a 
průjem. 
Čaj ze šalvěje při vnějším použití doporučuji zvláště při zánětech mandlí, bolestech v krku, hnisání zubů, zánětech 
hrtanu a ústní dutiny. Mnozí dospělí i děti by nemuseli mít vyoperované mandle, kdyby včas užívali šalvěj. Mandle 
jsou totiž jakýmisi policisty těla, zachycují a zneškodňují jedovaté látky, když mandle chybí, dostávají se jedy do 
ledvin. Nálev ze šalvěje pomáhá i při krvácení dásní a uvolnění zubů hrozících vypadnutím. Kloktá se jím nebo se 
dávají v nálevu namočené vatové tampóny (paradentóza a zvředovatění dásni). 
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ZPŮSOBY UŽÍVÁNÍ ŠALVĚJE: 
• Čaj ze šalvěje: Jedna čajová lžička bylinek na 1/4 litru vody, spaříme a krátce vyluhujeme. 
• Šalvějový ocet: Láhev naplníme až po hrdlo květy šalvěje luční, zalejeme přírodním octem tak, aby byl až 

nad květy a láhev necháme stát 14 dní na slunci nebo na teplém místě. 
• Sedací koupel: Dvě vrchovaté dvojhrstě listů na noc vložíme do studené vody. Druhý den se všechno 

zahřeje až k varu a výtažek přilejeme do vany. 
                                                                                                                             Ivana Krišáková 
 
 

Myslivecký spolek Andělka – Ves 
Myslivecký ples jsme letos pořádali 24. února a jak se stává již tradicí, několik dní předem bylo už 
beznadějně vyprodáno. Napočítali jsme 160 návštěvníků a sál hospody Pod Lípou ve Vsi byl zaplněný do 
posledního místa. Zásluhu na tom mají jako obvykle skvělá zvěřinová kuchyně a velmi bohatá tombola. 
Naše kuchařky navařily 170 jídel, které si všichni velice pochvalovali. V tombole jsme rozdali čtyři divočáky, 

dva muflony, jedno srnčí, patnáct kachen, deset bažantů a dalších více než 140 cen, darovaných sponzory a přáteli.  
Tímto bych chtěl poděkovat našim kuchařkám za skvělou svíčkovou, guláš a špízy, také všem sponzorům a 
především členům, kteří se na přípravách plesu podíleli. 
                                                                                                Za myslivecký spolek Rudolf Štrbák 

   Část letošní tomboly                                                        Oprava kazatelen poničených silnými větry 

                                                                     
Obrázky ze starých časů 
Vážení čtenáři, v této rubrice Vám otiskujeme obrázky a fotografie z historie naší obce. Pokud máte doma nějakou 
fotku z dob minulých, budeme velice rádi, když nám jí zapůjčíte k otisknutí.  
Tentokrát volby v Boleslavi v 60tých letech. 
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Správná odpověď z minulého kvízu: Mladý sportovec na fotce staré téměř 30 let je 
Roman Tůma. (Fotku nám zapůjčila Šárka Šemberková – děkujeme) 
Do uzávěrky tohoto vydání nám bylo doručeno několik správných odpovědí, z kterých byl 
vylosován výherce a tím se stal Zdeněk Beran. Blahopřejeme ! Poukázku na nákup zboží 
v hodnotě 100,- Kč v obchodu se smíšeným zbožím paní Ireny Vokurkové si může 
vyzvednout na OÚ.  
Otázka dnešního kvízu:                                                                     
     Kdo je ta mladá sympaťanda na fotce z roku 1978?                                     
Své odpovědi posílejte na e-mail: pecoufal@seznam.cz nebo SMS zprávou na tel.: 
725 716 576 (nezapomeňte uvést i své jméno), můžete jí sdělit i osobně Petru Coufalovi. 
Výherce, který bude vylosovaný ze správných odpovědí, získá poukázku na nákup zboží 
v hodnotě 100,- Kč v obchodu se smíšeným zbožím paní Ireny Vokurkové v Černousích.  
 
          
Něco z historie   
 
V sekci historie Vám na pokračování přepisujeme vyprávění pana Františka Pulce, ve kterém popisuje své 
nasazení do říšské pracovní služby v Německu za druhé světové války a následné putování domů po 
ukončení války. 
(Vzpomínky pana Františka Pulce nám zapůjčila paní Helena Čemová – děkujeme.)   
František Pulec,  Ves 5,   1.4.1927,  † 13.2.2009   
 
Pokračování minulého vydání……. 
Asi za pět měsíců jsme dostali rozsudek. Byl jsem odsouzen v nepřítomnosti na šest měsíců za ilegální přechod 
hranic. Po šesti měsících, kdy mě propustili, mě chtěli opět poslat do Německa. Já jsem ale chtěl jít na 
československý konzulát. Protože jsem neměl peníze, tak mi poradili, abych se obrátil na charitu. Je to katolická dobročinná 
organizace a neptali se, jaké je kdo národnosti, když byl katolík. Dali mi tam najíst a peníze na jízdenku do Katovic na konzulát. 
Konzul mi opět vysvětloval, jaké formuláře vyplnit. Dostal jsem prozatimní doklad, že čekám na repatriaci a umístili P.U.R. mě na 
nákladní nádraží, kde už čekalo několik dalších repatriatů různých národností. O jídlo a nocleh bylo postaráno, občas jsme ještě 
vyložili vagon, takže jsme si mohli i něco koupit. 
Vyřizování úředních záležitostí šlo ale pomalu. Několikrát jsem byl na velvyslanectví. Až jednou mi řekl velvyslanec, že má 
známého důstojníka, který mě doveze na hranice. Tak jsme jeli do Českého Těšína, kde mě přes most předal našim. Protože jsem 
neměl peníze, tak mě dali zase přespat do vězení. Proti polskému to ale bylo jako v hotelu – splachovací záchod atd. 
Ráno jsem v doprovodu jednoho strážníka jel domů. Ve Višňové sloužil na nádraží Čermák, toho času předseda MNV. Ten dal 
mému doprovodu razítko, aby mohl jet zpátky. Já jsem pokračoval domů. Bylo 15. dubna 1949, Velký Pátek. V říjnu 1949 jsem 
dostal zprávu z Berlína, abych si přišel pro doklady potřebné k návratu domů. 
Konec vyprávění.  
 
Velká zakázka z oblasti větrné energie míří do Jizerských hor 
Od: CiS-tisková kancelář, Marie Špačková 08.02.2018 

Krátce před koncem roku získala skupina CiS dlouhodobě zaměřený projekt z 
oblasti větrné energie. Od dubna 2018 se budou ve společnosti CiS systems v 
Hejnicích vyrábět složitá kabelová vedení určená pro výrobce větrných elektráren 
„Díky tehdejšímu starostovi Jindřichovic pod Smrkem, panu Petru Pávkovi, jsme 
měli zde v Jizerkých horách jednu z prvních větrných elektráren v České republice“, 
vysvětluje  Peter M. Wöllner, jednatel společnosti CiS systems s.r.o.  
„Brzy se budou v Hejnicích spojovat silné napájecí kabely z mědi a hliníku, a to ve světě zcela nově vyvinutým 
technologickým postupem. Společnost CiS investuje přes 30 mil. CZK do nových speciálních strojů a zařízení a 
vytvoří mnoho nových pracovních míst zejména v oblasti výroby a logistiky. Jsme hrdí na to, že po začátcích větrné 
energie v Jizerských horách tím nyní společnost CiS podpoří výrobu obnovitelné energie a bude zásobovat celou 
Evropu a svět produkty z Jizerkých hor. Technologie výroby a váha kabelů vyžaduje silné muže, kteří mají zájem o 
nové technologie v oblasti výroby a logistiky – v novém moderním pracovním prostředí a zároveň za dobrou a výkonu 
odpovídající mzdu.“ 
Také v roce 2017 patří CiS podle WCA-auditu od auditorské společnosti Intertek, Londýn opět k zaměstnavatelům s 
nejlepšími pracovními podmínkami na světě.  
CiS electronic GmbH, D-Krefeld, CiS automotive GmbH, D-Krefeld,CiS systems s.r.o., CZ-Nové Město p.S. 
CiS automotive SRL, RO-Sibiu 
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událost měsíce

EUROREGION TOUR 2018
Veletrh cestovního ruchu má v Libereckém 

kraji téměř dvacetiletou tradici. Letos se koná 

již 18. ročník, a to ve dnech 15.–17. března 

2018 v Eurocentru v Jablonci nad Nisou. 

Záštitu nad veletrhem převzal hejtman 

Libereckého kraje Martin Půta.

Pro veřejnost bude veletrh otevřen v pátek 

a v sobotu 16.–17. března. Představí se kom-

plexní turistická nabídka krajů, regionů, měst 

a obcí České republiky i sousedních států. 

Lákadlem bude jistě prezentace Olomouckého 

kraje, Východní Moravy, Žitavských hor 

či chorvatské centrály cestovního ruchu. 

Prezentovat se budou cestovní kanceláře 

a agentury, centra volnočasových aktivit, uby-

tovací i stravovací zařízení, lázně, wellness 

a další subjekty z oblasti cestovního ruchu.

V doprovodném programu nabídneme 

návštěvníkům cestovatelské přednášky 

z cyklu „5+5 švestek“, tradiční výstavu 

regionálních potravin a řemeslných pro-

duktů z Čech i Polska, barmanskou show, 

taneční vystoupení a další bohatý program 

pro děti i dospělé. Nebude chybět ani soutěž 

o hodnotné ceny v podobě zájezdu, volných 

vstupenek, knih a dárkových předmětů.

Čtvrtek 15. března bude věnován studijní 

cestě pro odborníky v oblasti cestovního 

ruchu, kteří se letos vydají za poznáním do 

Krkonoš, kde navštíví mimo jiné i výrobnu 

perličkových ozdob Rautis, která s touto 

výrobou usiluje o zápis na seznam UNESCO. 

Nezapomněli jsme ani na studenty věnující 

se oboru cestovní ruch, pro které jsme při- 

pravili soutěž na téma „Moje město/region 

v proměnách času“. Vstup na veletrh je 

zdarma. Podrobné informace o veletrhu 

naleznete na www.euroregiontour.cz 

a www.eurocentrumjablonec.cz. 

Text: Květa Šírová 

Foto: Matyáš Gál

příloha Libereckého kraje

březen 2018



NA KRAJI
benefiční ples hejtmana vynesl 
přes milion korun
Přes milion korun vynesl už 13. bene;ční ples 

hejtmana. Veškeré peněžní dary od partnerů 

plesu a část ;nančních prostředků utržených 

z prodeje vstupenek byly věnovány třem orga-

nizacím, které se starají nebo pomáhají lidem 

v nelehkých životních situacích. Centrum 

Amélie Liberec, Nemocnice s poliklinikou 

Česká Lípa a Nadační fond Ozvěna dostaly 

v krásném prostředí Clarion Grandhotelu 

Zlatý lev v Liberci, kde se ples v pátek 

2. února uskutečnil, od hejtmana Martina 

Půty šeky na ;nanční prostředky, které jim 

pomohou v provozu nebo v dalším rozvoji. 

Například českolipská nemocnice za peníze 

zkrášlí novorozenecké oddělení.

kraj vyhlásil soutěž kniha roku 
libereckého kraje
Od 1. února do 15. března 2018 mohou autoři 

nebo nakladatelé nominovat knihy do čtyř 

různých kategorií. Do soutěže se přihlašují 

autoři nebo vydavatelé, jejichž kniha se 

svým obsahem významně týká Libereckého 

kraje, jeho občanů a jejich díla, území nebo 

jeho dílčích částí, tradic, příběhů, historie, 

výrobků apod. Podmínkou tedy není, že by 

sídlo nakladatele nebo trvalé bydliště autora 

muselo být v Libereckém kraji. Podstatný je 

právě a jen obsah přihlášené knihy. Zaslané 

přihlášky následně zhodnotí sedmičlenná 

odborná komise, v níž přislíbili účast 

například Jiří Padevět, známý autor a ředi-

tel nakladatelství Academia Praha, Radek 

Sidun, významný typograf a vedoucí katedry 

gra;ky VŠUP v Praze, a liberecký knihkupec 

Martin Fryč. Cenu vítězům předá hejtman 

Libereckého kraje Martin Půta a radní Květa 

Vinklátová u příležitosti Světového dne knihy 

a autorských práv, tj. 23. dubna v Krajské 

vědecké knihovně v Liberci. Liberecký kraj 

chce znát i názor občanů, proto ve spolupráci 

s Libereckým deníkem vyhlásí i cenu veřej-

nosti. Hlasovat bude možné jak na internetu, 

tak prostřednictvím hlasovacích lístků zasla-

ných na Krajský úřad Libereckého kraje nebo 

do redakce Libereckého deníku. Přihláška je 

k dispozici na: kultura.kraj-lbc.cz/ostatni/

soutez-kniha-roku-libereckeho-kraje.

liberecký kraj ovládl zimní 
olympiádu dětí a mládeže
Celkem čtrnáct zlatých, patnáct stříbrných 

a deset bronzových medailí přivezli mladí 

sportovci z VIII. Her zimní olympiády 

dětí a mládeže ČR 2018, které se konaly 

v Pardubickém kraji. Liberecký kraj díky 

jejich skvělým výsledkům obsadil první 

místo mezi krajskými reprezentacemi, a to 

jak v bodovém hodnocení, tak co do počtu 

cenných kovů. Krajskou reprezentaci tvořilo 

dohromady 123 osob, z toho 94 sportovců 

a 29 trenérů. Mladí nadějní sportovci se 

utkali o medaile i bodová hodnocení v devíti 

zimních sportech – alpské lyžování, běžecké 

lyžování, biatlon, krasobruslení, lední hokej, 

lyžařský orientační běh, rychlobruslení, 

skicross, snowboarding a dvou doprovodných 

disciplínách – taneční soutěž a šachy. Mladí 

sportovci nasadili laťku velmi vysoko, bude 

to pro ně velká výzva, protože Liberecký kraj 

převzal pomyslnou štafetu a bude pořadate-

lem letních olympijských her dětí a mládeže 

v roce 2019.

příjezd krakonoše do harrachova 
Již podvaasedmdesáté přijede v sobotu 

17. března 2018 pán hor Krakonoš do 

Harrachova. Jeho posláním bude přivítat 

se svou družinou příchod jara. Letošní pro-

gram nabídne návštěvníkům opět podívanou 

v podobě vystoupení mažoretek, čertisek, 

kapel různých žánrů, bubenický soubor 

Aries, originální dětský program Honza 

Popleta a jiné. Během této akce se mohou 

návštěvníci účastnit např. soutěže o nejlepší 

masku, vydražit nejdelší pomlázku, kterou 

každoročně upletou skauti z Jilemnice. 

Vydražená částka bude věnována na podporu 

skautské činnosti. Podrobný program akce 

na www.harrachov.cz. 

krajští zastupitelé

K VĚCI
Jaká rozhledna v kraji vám nejvíce 

přirostla k srdci?

jiří ulvr (slk)
V okolí Studence je rozhleden poměrně 

hodně a zdatný turista jich může za den 

zvládnout i více. Pokud mám uvést pouze 

jednu, která mi přirostla k srdci, bude to 

ta nejstarší, kamenná rozhledna Žalý.

milan kouřil (ano)
Černá Studnice je magické místo. Z roz-

hledny jsou vidět za jasného počasí jak 

Krkonoše a Jizerské hory, tak Český 

ráj, Podještědí a dohlédnout se dá 

i na Pojizeří a Ralsko.

jan korytář (zplk)
Méně známá, ale s rozhledem do širo- 

kého okolí, je rozhledna na Strážném 

vrchu v nadmořské výšce 601 m nad obcí 

Merboltice na Českolipsku. Obnovena 

byla v roce 2006 díky darům občanů 

i ;rem.

přemysl sobotka (ods)
V našem kraji je hodně rozhleden, 

a pokud je nepřerostly okolní stromy, 

tak i s nádherným pohledem do okolí. 

Já ale miluji Jizerské hory a rozhlednu 

na hoře Smrk považuji za nejhezčí. 

Spojuje moderní architekturu s rozhle-

dem do trojmezí ČR, Polska i Nĕmecka, 

a proto je mým favoritem.

jan mečl (čssd)
Celoživotně mému srdci patří jedinečná, 

dokonalá, nepřekonatelná dominanta 

našeho kraje, a tou je Ještěd.

radovan vích (spd-spo)
Jsem rád, že 15 let zavřená Liberecká 

výšina – dominanta města Liberec – se po 

několika letech chátrání podařila zachrá-

nit. Rozhledna s restaurací schovaná 

v lesích nad Lidovými sady je posta-

vena ve stylu středověkého rytířského 

hradu a výhled si zde můžete vychutnat 

z 25 metrů vysoké pětiboké věže.

pavlína nováková hrabálková (ksčm)
Osobně bych k návštěvě doporučila roz-

hlednu Bramberk, která se nachází kousek 

od Lučan. Je dobře dostupná jak autem, 

tak pěšky. Turisté se projdou nádhernou 

přírodou CHKO Jizerské hory. 

Další názory zastupitelů si můžete přečíst 

na liberecky-kraj.kraj-lbc.cz/zastupitelstvo

K tanci a poslechu hrál skvělý orchestr Big’O’Band 

Marka Ottla, který kromě vlastního repertoáru dokázal 

výborně doprovázet i Ewu Farnou a Itcho Pčelára. 

Foto: archiv Libereckého kraje.

Z medailí na zimní olympiádě se nejčastěji radovala mládež 

z Libereckého kraje. Foto: Michaela Kubíčková.



osobnosti kraje

MARTA PROCHÁZKOVÁ A HANA POPELKOVÁ
Pracují ve společnosti pořádající tradiční 

veletrh cestovního ruchu Euroregiontour, který 

se každoročně koná v Jablonci nad Nisou. 

Marta Procházková byla do nedávna ředitelkou 

Eurocentra, nyní odešla do zaslouženého 

důchodu. Paní Popelková organizuje veletrhy 

a spolupracuje s vystavovateli.

Kde se vzala myšlenka uspořádání 

veletrhu Euroregiontour, který má téměř 

dvacetiletou tradici?

Marta Procházková: Musím se vrátit 

trochu do historie, bylo to ještě před mým 

nástupem na pozici ředitelky Eurocentra, 

před rokem 2003. V době mého nástupu 

proběhly již dva ročníky. Letos se tedy 

bude konat 18. ročník. Otcem myšlenky 

uspořádání veletrhu cestovního ruchu byl 

Euroregion Nisa. Myšlenkou tehdejšího 

vedení byl vznik veletrhu cestovního ruchu, 

který na území našeho kraje chyběl. Vše 

bylo spojeno s nastartováním spolupráce 

tří zemí – Česka, Polska a Německa – 

respektive oblastí Trojzemí. Na organi-

zaci veletrhu se vždy podílelo několik 

subjektů. Existovala komise cestovního 

ruchu EUREX, kde byli zástupci z Čech, 

Německa i Polska a celé to zastřešoval 

Euroregion Nisa. Tato pracovní skupina 

dávala veletrhu koncept. Nejvíce aktivní 

byla ze začátku polská strana, ale s každým 

dalším ročníkem přibývalo vystavovatelů 

i z ostatních stran. V prvopočátku jsme 

čerpali ;nanční prostředky na konání 

veletrhu z projektu Evropské unie. Ale díky 

rozrůstání veletrhu a vystavovatelů, kteří 

měli zájem o účast, se velmi navyšovala 

administrativa a náklady. Veletrh začal 

zaměřením přesahovat území, na které se 

daly čerpat prostředky z Evropské unie pod 

administrativou Euroregionu Nisa. Proto 

jsme požádali o záštitu akce Liberecký kraj 

a tehdejší statutární náměstkyně hejtmana, 

pověřená řízením resortu kultury, památ-

kové péče a cestovního ruchu, paní Lidie 

Vajnerová, navrhla, že by se Euroregiontour 

mohl konat jako společná akce Libereckého 

kraje a statutárních měst Liberec a Jablonec 

nad Nisou s tím, že Liberecký kraj by vše 

zastřešoval.

Jak vypadaly první ročníky veletrhu? 

Marta Procházková: Ze začátku byl veletrh 

skromnější, bylo tu jen několik vystavova-

telů z Polska, Německa a Česka. Akce se 

konala ve starých prostorách tehdejšího 

jabloneckého výstaviště. Po rekonstrukci 

výstaviště a vzniku současné podoby 

Eurocentra dostal veletrh úplně jiný 

náboj. Zvětšily se sály, je tu lepší technické 

vybavení. Eurocentrum a výstavní prostory 

jsou propojeny podzemním krčkem, takže 

návštěvníci se nemusejí nikam vracet, 

ale mohou si plynule projít celý veletrh. 

Zároveň nastoupila na pozici organizátora 

veletrhů a výstav nová kolegyně, Hana 

Popelková, která měla zkušenosti ze 

zahraničního obchodu, byla velmi dobře 

jazykově vybavená a organizačně nesmírně 

šikovná. Takže i to dalo veletrhu trochu jiný 

rozměr. Následně se k organizaci veletrhu 

připojila také Okresní hospodářská komora, 

která propaguje regionální výrobky. Takže 

k vystavovatelům z republiky a zahraničí se 

připojili ještě regionální výrobci. V prvopo-

čátku trval veletrh jen dva dny. Po nějaké 

době a po odezvách veřejnosti byl veletrh 

prodloužen na jeden den pro odbornou 

veřejnost a dva dny pro veřejnost. Tento 

harmonogram se zachoval do dnešní doby. 

Jak vypadá veletrh dnes?

Hana Popelková: V současné době je tu 

kolem stovky vystavovatelů. Vystavují 

tu regiony z Čech, Polska, Německa. 

Svou činnost tu prezentují některé střední 

školy, regionální výrobci nebo cestovní kan-

celáře. Každý rok se snažíme pozvat něja-

kého většího hosta. Měli jsme tu například 

vystavovatele ze Slovenska či Chorvatska. 

Nechceme ale nahrazovat veletrh cestov-

ního ruchu Holidayworld, který se koná 

každoročně v Praze, proto se stále snažíme 

držet na regionální úrovni. Ale i tak máme 

každoročně kolem čtyř tisíc návštěvníků.

Marta Procházková: Veletrh se připravuje 

v průběhu celého roku. Na jeho organizaci 

byla založena pracovní skupina, která 

se schází jednou za měsíc a je složena 

ze zástupců Libereckého kraje, statutár-

ních měst Liberec a Jablonec nad Nisou, 

Eurocentra a Hospodářské komory. Je to 

týmová práce. Každý rok vymyslí nějakou 

novinku, a úroveň veletrhu tak stoupá. 

Nyní například Liberecký kraj připravuje 

program i pro odbornou veřejnost nebo 

pro školy cestovního ruchu.

Jak vypadá veletrh pro vystavovatele? 

Hlásí se sami?

Hana Popelková: Spousta vystavovatelů sem 

jezdí již několik let. Každý rok se ale sna-

žíme přilákat i někoho nového. Posíláme 

nabídky s informací o konání veletrhu. 

Záleží pak na vystavovateli, jestli naši 

nabídku přijme. Vystavovatel si pak svou 

účast na veletrhu platí v podobě pronájmu 

místa a stánku.

Na co byste návštěvníky pozvali v letoš-

ním ročníku veletrhu?

Hana Popelková: Letos přijede opět centrála 

cestovního ruchu Chorvatska. O ně byl 

v loňském roce veliký zájem, takže jsem 

ráda, že tu letos budou znovu. Bude zde 

vystavovat také polský park miniatur, a to 

miniaturu zámku Vrchlabí. V programu 

je také minifestival cestovatelských ;lmů 

5+5 švestek, což jsou nezávislí cestovatelé, 

kteří formou krátkých ;lmů prezentují 

různé země, které navštívili. Promítat se 

bude večer pro širokou veřejnost a vstup 

je zdarma. Pro děti budeme mít otevřené 

ekocentrum s celodenním programem, 

bude zde také výtvarná dílnička. Zbytek 

programu je ještě v jednání (v době vzniku 

rozhovoru, pozn. redakce).

Marta Procházková: Ráda bych jménem 

celého Eurocentra poděkovala všem 

organizátorům veletrhu: Libereckému kraji, 

statutárnímu městu Liberec a statutárnímu 

městu Jablonec nad Nisou, protože spolu-

práce je vysoce nadstandartní a všichni se 

snaží o úspěch celé akce. 

Autorka rozhovoru: Květa Šírová

Marta Procházková (vlevo) stála v čele Eurocentra od roku 2003. Za jejího působení se konala většina 

ročníků regionálního veletrhu cestovního ruchu Euroregiontour. Hana Popelková (vpravo) pracuje 

v Eurocentru jako koordinátor výstav a veletrhů. Je členem pracovní skupiny, která připravuje veletrh 

cestovního ruchu Euroregiontour. Foto: archiv Eurocentra.
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ROZHLEDNY ROBERTA HEMMRICHA 
Robert Hemmrich se narodil 1. května 1871 

v Jablonci nad Nisou. Studoval na stavebním 

oddělení liberecké průmyslové školy. O sedm 

let později si v Jablonci zřídil architektonický 

ateliér a natrvalo se zde usadil. Za svůj život 

vytvořil tří tisíce návrhů. Necelá třetina z nich 

byla realizována, a to z poloviny v Jizerských 

horách. Ve stylu \orální a později geomet-

rické secese navrhoval různé typy domů od 

luxusních vil po bytové domy, dále pak stavby 

veřejného využití jako školy, tělocvičny či 

lázně. Volný čas rád trávil v Jizerských horách 

a Krkonoších. Zde se nejspíš inspiroval 

a vytvořil návrhy rozhleden. Čtyři z nich byly 

realizovány – na Černé Studnici, Tanvaldském 

Špičáku, Bramberku a Prosečském hřebeni. 

Věže vyzděné z lehce opracovaných jizersko-

horských kamenů vznikly díky iniciativě hor-

ských spolků, které tvořili bohatí měšťané.

Na hřebenu nad Smržovkou se nachází 

rozhledna Černá Studnice. Na jejím místě 

vybudoval Liberecký horský spolek již v roce 

1885 dvě skalní vyhlídky. Dnešní kamenná 

rozhledna s turistickou chatou byla posta-

vena v roce 1905 a stala se dominantou 

Jablonecka. Na její vrchol ve výšce 26 m vede 

91 schodů. Zajímavostí je malé arboretum 

v blízkosti rozhledny, otevřené v roce 2009, 

které návštěvníky seznámí nejen s historií 

Jizerských hor, koloběhem života v lese, ale 

také se vzácnými druhy rostlin, které z této 

oblasti během let vymizely. Více informací 

o provozu rozhledny na www.rozhledna.eu. 

Na Tanvaldské Špičáku ležícím v nad-

mořské výšce 831 m byla v roce 1889, díky 

velkému zájmu turistů, zpřístupněna skalní 

vyhlídka. Teprve pak zde byla vystavěna 

kamenná rozhledna, která byla slavnostně 

otevřena 4. července 1909 jako Jubilejní 

rozhledna císaře Františka Josefa I. O rok 

později k ní ještě přibyla i turistická chata. 

Po 69 schodech se vystoupá až na vyhlídko-

vou plošinu, která je umístěna ve výšce 14 m. 

Celková výška rozhledny je 18 m. Na Špičák 

vede z obce Jiřetín pod Bukovkou čtyřse-

dačková lanovka, jejíž horní stanice stojí 

přímo u rozhledny. Více informací o provozu 

rozhledny na www.rozhledna-spicak.cz. 

V pořadí třetí rozhlednou Roberta 

Hemmricha je kamenná věž Bramberk. 

Rozhledna se nachází v nadmořské výšce 

787 m mezi vrcholy Krásný a Veisův kopec 

nad městem Lučany nad Nisou. Jako první na 

tomto vrchu stála již v roce 1889 dřevěná věž, 

ke které byla o tři roky později přistavěna 

horská chata. Dřevěnou stavbu nahradila 

v roce 1912 kamenná věž s 87 schody stoupa-

jícími do výšky 21 m. Více informací o pro-

vozu rozhledny na www.bramberk.cz. 

Poslední rozhlednou, kterou navrhl 

Robert Hemmrich, je ta na Prosečském 

hřebeni. Kamenná věž z žulových kvádrů 

stojí v nadmořské výšce 593 m. Původně 

zde stála šestimetrová dřevěná věž z roku 

1892. O několik let později ji ale zni-

čil úder blesku. Podobný osud potkal 

i další dřevěnou věž, kterou zničil orkán. 

Současná kamenná rozhledna je 28 m 

vysoká a po zdolání 117 schodů nabízí 

výhled do krajiny z ochozu ve výšce 20 m. 

Více informací o provozu rozhledny na 

www.rozhlednanadproseci.webnode.cz. 
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1 | Černá Studnice se tyčí nad městem Smržovka 

a je dominantou Černostudničního hřebene. 

Foto: Milan Drahoňovský.

2 | Tanvaldský Špičák je vyhledávaným turistickým 

cílem, a to jak v zimních, tak v letních měsících. 

Foto: Milan Drahoňovský.

3 | Bramberk, rozhledna nad městem Lučany nad Nisou, 

je po sporech o její vlastnictví po několika letech 

znovu otevřena. Foto: Milan Drahoňovský.

4 | Rozhledna na Prosečském hřebeni je dostupná pouze 

po telefonické domluvě. Foto: Milan Drahoňovský.

5 | Robert Hemmrich, významný jablonecký architekt, 

který vtiskl duši mnoha stavbám v Jizerských horách 

a je známý také jako „Rozhlednový architekt“. 1
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